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Vážení spoluobčané,
máme za sebou první prázdnino-

vý měsíc. I když se zdá, že vzhledem  
k chladnějšímu počasí v jarních měsících 
se příroda probudila trochu pomaleji, 
všichni, kdo máme zahrady a zahrádky, 
včetně těch, kteří se snaží uklidit kolem 
domu, nebo dům přestavují, jsme v pl-
ném pracovním nasazení. Přestože jsem 
se již několikrát v předchozích číslech 
snažil apelovat na vzájemnou ohledupl-
nost a snížení hlučnosti v neděli a o svát-
cích, stále se ke mně dostávají stížnosti  
a požadavky na stíhání porušení klidu ve 
zmíněných dnech. Toto nám samozřej-
mě vyhláška neumožňuje, ale nelze se 
divit, že po takovéto změně někteří ob-
čané volají. Znovu na vás chci apelovat, 

pokud to jen trochu jde, buďme k sobě 
vstřícní a ohleduplní! Řada problémů  
a vzájemných neshod se tím vyřeší.

Toto samozřejmě platí i v dalších 
oblastech našeho společného soužití. 
Ať se to týká nepořádku a úklidu po 
našich čtyřnohých miláčcích, či běžné-
ho třídění odpadů, nebo jen toho, že 
odpadky nepohodím volně v prostoru, 
ale do předem určených nádob nebo na 
předem určené stanoviště. Vím, zname-
ná to i naši určitou snahu dojet nebo 
dojít na určené místo, anebo jen to, že 
když jdu okolo odpadu, který některý  
z našich nezodpovědných občanů od-
hodí volně, tak jej seberu a odhodím 
sám. Ano, máme jako obec na toto pra-
covníky, kteří ale bohužel nepostihnou 

vše, nebo okamžitě. Znovu prosím, buď-
me k sobě ohleduplní a zodpovědní 
jak k sobě samým, tak ke svému okolí. 
Vytvořme všichni společně prostředí, 
ve kterém se nám bude žít spokojeně 
a šťastně. Každý z nás k tomuto, byť  
i malým dílem můžeme přispět. A věřte, 
že pokud k tomu všichni přistoupíme 
zodpovědně a se vzájemným respek-
tem a ohleduplností, bude se i nám na 
obci pro vás všechny lépe spravovat 
náš společný majetek a těšit nás práce, 
kterou děláme především pro vás, oby-
vatele Jankovic.

Závěrem bych vám všem chtěl po-
přát hezký zbytek léta, druhou polovinu 
prázdnin a dětem na začátku září úspěš-
ný vstup do školních lavic.

Za doprovodu dechové hudby v po-
dání Moravské Veselky jsme v sobotu  
1. července již tradičně vyjeli na sv. Hos-
týn, kde proběhla mše svatá za naši obec 
a její občany. Nechyběli ani místní hasiči, 
kteří s prapory celý průvod dovedli až 
k Bazilice Nanebevzetí Panny Marie. 

„Mně se vždy líbí, když jdou s námi 
krojovaní hasiči,“ říká paní Zdena Poníži-
lová, „to tomu dni dodá vždy tu správnou 
atmosféru.“ Její slova doplnila paní Jarmi-
la Sedláříková:  „Ta pouť k panence Marii 
se vždy vydaří. Je to pohlazení po duši.“

Po příjezdu z Hostýna jsme se pře-
sunuli do Hájíčku, kde byl nachystaný 
odpolední program. Hlavním hostem 
byl Karel Hegner, známý interpet lido-
vých písní a moderátor dechovkových 
pořadů Českého rozhlasu Brno. 



2

Zúčastnili se i místní rodáci, Jaroslav 
Křížek z Valašského Meziříčí a Františka 
Martincová (roz. Chytilová) ze Sopotni-
ce. „S manželem jsme se poutě zúčastnili 
po čtyřech letech a rádi se pozdravili se 
všemi známými a zavzpomínali na dobré 
staré časy,“ říká s úsměvem na tváři paní 
Martincová. 

Pavlína Stoklásková

U HÁJÍČKU SE ZAČALY STAVĚT PRVNÍ DOMY

PROBĚHLA MODERNIZACE VEŘEJNÉHO OSVĚTLENÍ

Poslední dokončovací práce zbý-
vají v nové lokalitě pro rodinné domy 
U Hájíčku. 

Celá lokalita je v  podstatě zasíťo-
vána, chybí už jen na sloupy veřejné-
ho osvětlení osadit svítidla. Ty jsme už 
pořídili v  rámci rekonstrukce veřejné-
ho osvětlení. Společnost GasNet ještě 
provedla v červenci přepojení přeložky 
plynového potrubí.

V součinnosti s vlastníky stavebních 
parcel proběhla realizace vodovodních 
přípojek na jednotlivé pozemky. Vodo-
měrné šachty i napojení na vodovodní 
řád si běžně zajišťují vlastníci sami. Zde 
byl s jejich souhlasem vytvořen společ-
ný projekt, abychom zamezili stavebním 
zásahům do nového chodníku i cesty. 
Přes problémy se spodní vodou byly 
v  tomto měsíci práce dokončeny. Ná-
klady na projekt, napojení na vodovodní 
řád, pořízení, usazení a vystrojení šachty 
hradí všichni vlastníci rovným dílem. 

V  současné době se už tři nové 
domy staví.

Úspěšní jsme byli v případě žádosti 
o dotaci na stavbu této technické in-

frastruktury, konkrétně místní komu-
nikace (dále jen MK) a chodníku. Obec 
tak získala z Ministerstva pro místní 
rozvoj částku 2,1 mil. Kč, která částečně 
pokryje celkové náklady. Na konci červ-
na jsme předložili potřebné doklady 
a podali žádost o proplacení dotace. 
Současně s  tím proběhla i kolaudace 
stavby MK a chodníku, kde úřad neshle-
dal žádné vady a nesrovnalosti. Celková 
cena za stavební práce od společnosti 
PORR byla 7,8 mil. Kč vč. DPH. 

Významně se na finančním pokrytí 
nejen této části stavby, tzn. komunikace 
a chodníku, ale v i v předchozím roce  
u sítí, podílel celkovou částkou více než 
4,8 mil Kč dřívější vlastník 11 pozemků 
Ivo Tatýrek.

Pro prodej pozemků, jejichž vlast-
níkem je obec, bude zveřejněn záměr 
prodeje na začátku podzimu. 

Miroslav Darebník

 Na základě získané dotace se poda-
řilo modernizovat již zastaralé veřejné 
osvětlení, které desítky let zajišťovala 
výbojková 70W svítidla. Do výměny se 
obec pustila nejen z důvodu vysokých 
cen elektrické energie, ale i kvůli nedo-
stupnosti náhradních dílů.

Podle možné roční dosažené úspo-
ry 38,8 % obdržela obec pro projekt 

Veřejné osvětlení v obci Jankovice 
z  Ministerstva průmyslu a obchodu 
finanční prostředky ve výši 332.100 
Kč. V první polovině listopadu loňské-
ho roku proběhlo výběrové řízení na 
dodavatele nových LED svítidel. Vy-
měněno bylo celkem 85 ks svítidel ve 
dvou provedeních a s požadovanými 
parametry. 

Výměna světel na sloupech, do 
které se zdarma zapojili zastupitelé – 
elektrikáři i brigádníci, byla realizována 
svépomocí, čímž se ušetřilo z rozpočtu 
obce téměř 100 tis. Na jednotlivých 
etapách pracovali Petr Kalabus, Jan 
Nedbal, Petr Vlasák se synem Radkem, 
Martin Ševela a Ondřej Tatýrek.

Miroslav Darebník
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Projekt 

„Veřejné osvětlení v obci Jankovice“ 

reg.č.:  2182000228  

je spolufinancován Evropskou unií. 

Cílem projektu je výměna 85 kusů parkových sví9del v obci. Výstupem 

projektu bude úspora elektrické energie. 

REKONSTRUKCE VODOVODNÍHO PŘIVADĚČE KONČÍ
      Po loni dokončeném úseku Hlin-

sko p/H – Bystřice p/H zahájil v dubnu 
zhotovitel stavby sdružení Vodohospo-
dářské stavby Javorník CZ, s.r.o. a VHS 
Brno opravu hlavního přivaděče pitné 
vody ze Žop do Hlinska p/H přes katastr 
naší obce. Občané z dotčených ulic byli 
na společné schůzce předem informo-
vání o průběhu a harmonogramu prací. 
Oproti původním předpokladům se 
náročnou část výměny potrubí ulicemi 
od Hájíčku po most do Chomýže poda-

řilo zrealizovat řízenými protlaky, tzv. 
berstliningem. Ta stávající potrubí roz-
trhne a zatlačí do stran za současného 
vtahování nového potrubí z HDPE 100 
RC, a tak bylo množství výkopových 
prací minimální. 

O tom, že původní azbestocemen-
tové vedení bylo na hranici životnosti, 
svědčí opakované havárie ve fázi vý-
měny armatur a odbočovacích kusů 
v šachtě u Hájíčku, kde došlo z důvodu 
zaplavení ke škodám na soukromém 

majetku. Do nového potrubí byla v úse-
ku od Hájíčku po rybníky u Hlinska voda 
znovu vpuštěna na konci června. Tím 
byla nejen nově prodloužena život-
nost vodovodního řádu, kterou udává 
výrobce polyethylenových trubek na 
100 let, ale také zvýšena kapacita pře-
pravované vody do naší lokality i dále 
do Bystřice pod Hostýnem pro nově bu-
dovaná odběrná místa. Celkové náklady 
jsou 114 197 964 Kč, přičemž investor, 
kterým je VaK, a.s. Kroměříž, získal na 
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tuto akci dotace ve výši 57 099 000 Kč. 
Předpoklad dokončení celé trasy je ko-
nec srpna 2023.

V těchto dnech probíhá závěrečná 
etapa prací, které zahrnují výměnu ob-
rubníků a po jejich osazení přijde na řadu 

obnovení povrchu komunikace odfrézo-
váním 4 cm v celé šíři a následné položení 
nového asfaltobetonového koberce.

Pro výměnu betonových obrubní-
ků a rekonstrukci dešťových vpustí na 
pravé straně v  ulici Souhrady odsou-

hlasilo v květnu zastupitelstvo vyčle-
nění finančních prostředků obce ve výši 
500 tis. Ostatní náklady jsou hrazeny 
z projektu investora celé rekonstrukce 
přivaděče.

Miroslav Darebník

STAVBA SBĚRNÉHO 
DVORA MÁ ZELENOU

Dokončený projekt a vydané sta-
vební povolení dává obci možnost 
požádat o dotaci na výstavbu nového 
sběrného dvora. Ten je ve schváleném 
územním plánu situován vedle areálu 
bývalého statku.

V  budoucnu bude tvořit ucelený 
areál s plánovanou kořenovou čistírnou 
odpadních vod a oba objekty budou 
obsluhovány po novém úseku místní 
komunikace vedoucí také do části nyní 
sídlících firem.  

Nový areál dvora bude tvořit ocelo-
vý přístřešek, pod kterým budou umís-
těny kontejnery na velkoobjemový 
odpad, železo a stavební suť. Součástí 
je i uzavřený kontejner na nebezpečný 
odpad a také elektroodpad. Celý objekt 
bude oplocen a vstup zajistí dvě brány 
– vjezdová a výjezdová.

V případě získání dotace ve výši 85 
% uznatelných nákladů by proběhla 
realizace stavby v příštím roce. 

Miroslav Darebník
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Zastupitelstvo již při zadání pro pro-
jekční práce rozhodlo, že bude dostavba 
kanalizace a stavba ČOV navržena na 
financování z dotačního titulu Operační-
ho programu životního prostředí (OPŽP). 
To umožňuje pokrýt i náklady na pro-
jekty kanalizačních přípojek a stavbu 
určitého úseku přípojky.

Napojení na stokovou síť však není 
pro občana vůbec jednoduché a levné, 
proto se vynasnažíme vám to co nejvíce 
usnadnit. Připravili jsme pro vás několik 
informací týkajících se vybudování vlast-
ní kanalizační přípojky.  

• Kanalizační přípojkou je úsek po-
trubí vedený od kanalizační stoky (sto-
ka je zpravidla umístěna ve veřejném 
prostranství – např. v komunikaci) až 
k revizní šachtě. Revizní šachta je zpra-
vidla umisťována do vzdálenosti 1,5 m 
za hranicí pozemku nebo před hranicí 
připojovaného objektu. Vzdálenost se 

INFORMACE PRO VLASTNÍKY K PROJEKTU KANALIZACE A ČOV

však může individuálně měnit. Kanali-
zační přípojka bude financována obcí. 

• Úsek mezi revizní šachtou a vyústě-
ním kanalizace z objektu je považován 
za vnitřní kanalizaci objektu. Realizaci 
vnitřní kanalizace (tj. úsek mezi domem 
a revizní šachtou) si zajistí každý vlastník 
nemovitosti na své náklady.

Do splaškové kanalizační přípojky 
nemohou být napojeny vody srážkové 
(tj. dešťová voda ze střechy, parkovací 
plochy, sjezdu do garáže apod.). Odvá-
dění srážkových vod v této části obce 
bude řešena současným způsobem (do 
stávající stoky B v  části Pohoršov, pří-
padně do potoka). Srážkové a splaškové 
vody musí být v rámci úprav striktně 
odděleny a odváděny separátně. 

Zde však obec občany materiálně 
podpoří možností dodání trubního a zá-
sypového materiálu nebo dotací na vý-
stavbu do určité finanční výše na 1 běžný 

metr proti doložení dokladů a podpisu 
Smlouvy o odvádění odpadních vod do 
kanalizační soustavy prokazující připo-
jení budovy prostřednictvím kanalizační 
přípojky na splaškovou kanalizaci pode-
psanou zástupcem provozovatele (obce).

Tato praxe není při realizaci projektů 
v jiných obcí běžnou. Vlastníci domů si 
musí hradit nejen projekty, celý úsek pří-
pojky, ale jsou i případy, kdy občané při-
spívají i na samotnou stavbu kanalizace.

Připojení na veřejnou kanalizaci je 
z pohledu provozních nákladů nejlev-
nějším z dostupných legálních řešení 
likvidace odpadních vod. Po  připoje-
ní se vám zhodnotí vlastní nemovitost 
a dojde k úspoře nákladů spojené s  li-
kvidací odpadních vod.

Aktuálně je projekt ve fázi dokončo-
vání dokumentace pro společné územní 
a stavební řízení.

Miroslav Darebník

SKVĚLÁ ÚČAST MASEK NA PLESE 

V sobotu 4. února se uskutečnil již tradiční maškarní ples. O tom, že se těší velké oblibě, svědčí více než 70 zúčastněných 
v karnevalovém kostýmu. K poslechu a tanci zahrála hudební skupina Milenium, při které se všichni bavili až do brzkých 
ranních hodin. Nechyběla ani bohatá tombola.                                                                                                                Zdeňka Stoklásková
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NA KARNEVALE SE 5. ÚNORA VŠICHNI DOBŘE BAVILI

TRADICE, KTERÁ NEUPADÁ

V sobotu 18. února proběhlo v naší obci tradiční vodění medvěda. Místní hasiči v čele s medvědem prošli obcí a téměř  
u každého domu zahráli, zazpívali, zatancovali a ochutnali něco dobrého na zub.                                                       Ivana Janošová
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BESEDA SE SENIORY

Páteční odpoledne 3. března 2023 
patřilo našim seniorům, pro které při-
chystala obec v  sále obecního úřadu 
poučný i zábavný program.

Jeho součástí bylo taneční vystou-
pení dětí z MŠ Dobrotice na téma coun-
try a western, přednáška zástupkyně 
Policie ČR nprap. Ing. Barbory Balášové 
- Nestaňte se další obětí!, živá hudba 
s  panem Cholastou nebo promítání 
historických fotografií z naší obce. 

V rámci přednášky bylo téměř čtyři-
cet seniorů varováno před současnými 
praktikami podvodníků. Zazněla spous-
ta rad a doporučení, jak ochránit své 
finance, být pozorní při telefonické ko-
munikaci s bankovními úředníky nebo 
si dobře rozmýšlet své nákupy, prodeje 
a investice na internetu. Samozřejmostí 
byla diskuse, kdy se účastníci podělili o 
své vlastní zkušenosti. 

Po celou dobu konání akce bylo 
k dispozici bohaté občerstvení. A jelikož 
se blížil Mezinárodní den žen, obec ani 
tuto událost neopomenula a všem pří-
tomným dámám věnovala pro radost 
kytičku. 

Pavla Tkadlečková
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VÍTÁNÍ JARA NEJEN V JANKOVICÍCH

ORNITOLOGICKO – OCHRANÁŘSKÁ EXKURZE V OKOLÍ ŘÍČKY RUSAVY

Po vynesení symbolu zimy přichází 
na řadu vítání jara. Symbolem jara je 
májíček, líto neboli lítečko. Májíček sym-
bolizuje nový život, novou sílu a příchod 
jara. Zelenou ratolestí z větviček nebo 
mladých stromků zdobených barevný-
mi stuhami i letos děvčata v naší obci 
chodila po domech a s koledou ozna-
movala, že zima už skončila.

Jelikož je to krásná tradice, která 
se už málokde dodržuje, jsme rádi, že 
děvčata opět chodila v tak hojném po-
čtu. A protože je to zvyk, který pamatují 

hlavně naši prarodiče a rodiče a zároveň 
symbolizuje novou sílu, rozhodly se ko-
lednice už třetím rokem navštívit Cent-
rum pro seniory Holešov. Zazpívaly tak 
nejen našim bývalým spoluobčanům, 
kteří zde bydlí, ale také ostatním, kteří 
při poslechu písničky Stála panenka 
Maria zavzpomínali na své dětství a 
uronili nejednu slzičku.

Tentokrát se ale děvčatům podařilo 
ještě něco krásnějšího. Zazpívala na 
přání paní z Bořenovic, která zrovinka 
druhý den slavila své narozeniny a dce-

ra, která byla přítomna, jim několikrát 
vroucně děkovala, protože maminku už 
dlouho neviděla takto se štěstím usmí-
vat. To byla kromě spousty sladkostí ta 
nejkrásnější pochvala.

Babičky, dědečkové, tety, strýcové, 
maminky, tatínkové nejen v  Jankovi-
cích, ale i v Centru pro seniory: buďte 
plní síly i v dalším roce a budeme se spo-
lu s májíčkem na jaře těšit na shledanou.

Ivana Janošová 
a Kateřina Hudečková

 

Evropský fond regionálního rozvoje 
a Interreg V-A Slovenské i České repub-
liky v  rámci projektu Kam za vtákmi 
pořádají na různých místech naší země 
komentované ornitologicko-ochranář-
ské prohlídky týkající se nejen ptactva, 
ale i ostatních zvířat v okolí vod.

V Jankovicích se tato akce konala 
v sobotu 25. března v okolí břehů říčky 
Rusavy. Na vytipovaných místech byly 
rozmístěny sítě, do kterých se nachy-
talo opravdu velké množství opeřenců 
různých druhů a ke každému nám bylo 
řečeno spoustu zajímavostí. Například 
stavbou nejdokonalejšího a nejbezpeč-
nějšího hnízda je proslulý moudivláček 
obecný, ze zpěváků je na prvním místě 
střízlík obecný, který ač velikostně nej-
menší zpívá nejhlasitěji a nejnápadněji. 
Z tělocviku a letectva by byla premiant-
kou třídy čejka chocholatá, jeden z nej-

obratnějších letců. Po vyjmutí všech 
malých klenotů ze sítí si účastníci mohli 
ptáčky nejen osahat, prohlédnout, ale 
vyzkoušet si i kroužkování. Následně 
se naše pozornost obrátila na dalšího 
obyvatele mokřadu – bobra evropské-
ho. Tento plachý tvor si v jankovickém 
katastru postavil malou raritku v podo-
bě bobřího hradu, kterou dlouhodobě 

a promyšleně buduje pouze z topolu, 
osiky a vrby.

Jelikož se tyto akce konají vždy 
na místech něčím zajímavým a zvlášt-
ním, těšíme se na další setkání, kde se 
budeme moci pochlubit naší krásnou 
přírodou, která nás obklopuje, za což 
jí děkuji.

Kateřina Hudečková
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HLEDÁNÍ ANDERSENOVA POKLADU

ZNOVU JSME SE ZAPOJILI DO ÚKLIDU OBCE

Ve čtvrtek 30. 3. 2023 se děti v Jan-
kovicích setkaly tváří tvář se světozná-
mým pohádkářem Hansem Christia-
nem Andersenem. Kromě čtení úryvků 
z jeho pohádek se také dozvěděly, jaký 
byl a jaký život prožil. Po jeho návštěvě 
si děti vyzkoušely přímo roli spisovatele 
tím, že ve skupinkách vytvořily svou 
vlastní pohádku. Jako zpestření od 
soustřední si děti zaběhaly a zaskákaly  
u lanových aktivit.

 Vyvrcholením  celého odpoledne 
ale bylo, aby společně našly indicie  
k ukrytému pokladu. Jejich pátrání za-
čalo hledáním ztracených zvířat, která 
pomocí pár indicií ulovila. Dále starší 
děti pokračovaly přes zakázané území, 
kde bylo kromě pár indicií schováno do-
konce i několik klíčů. Mladší se mezitím 
vydaly pochytat rybičky. Poté společně 
došly k poslednímu úkolu, kterým bylo 
přenášení kostek za pomocí gumiček 
a provázků. Kostky jim sloužily jako 

závaží, které postupně umisťovaly na 
váhy. Jakmile bylo závaží dost, váhy se 
převážily a vypadl další klíč. Že by to byl 
tentokrát ten klíč k truhle s pokladem?

Sice se dětem nepodařilo získat 
všechny indicie, ale i tak si poradily a vy-
luštily místo, kde byla truhla ukrytá. Pak 
už jen stačilo místo pořádně prohledat 

a vychutnat si věci, které poklad ukrýval.
Pár dní nato se jim pan Andersen 

ještě připomněl, když jim doma ve 
schránce zanechal dopis, ve kterém 
našly jejich společnou fotografii a malý 
sborník pohádek, které děti samy vy-
myslely. 

Jolana Pacíková a Marika Tatýrková

Ukliďme Česko  je dobrovolnická 
úklidová akce, která probíhá na úze-
mí celé České republiky. Jejím cílem 
je uklidit nelegálně vzniklé černé sklád-
ky a nepořádek. Společně v jeden den. 
Tentokrát vyšel hlavní úklidový den na 
sobotu 1. dubna. Přestože počasí bylo 
skutečně aprílové a během dvouhodi-
nového sbírání odpadků na území Jan-
kovic účastníci dvakrát zmokli, podařilo 
se i v  malém počtu posbírat 13 pytlů 
všeho možného. 
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Akce má především za cíl širokou 
veřejnost skrze vlastní zážitek poučit o 
závažnosti problému černých skládek a 

odpadu v přírodě, oživit témata diskuze 
o odpadech a recyklaci a takto vlastní-
mu vzniku černých skládek předcházet. 

Ti, co jednou uklízeli, už další nepořádek 
dělat nebudou!

Miroslav Darebník

OBEC SLAVNOSTNĚ PŘIVÍTALA ČTYŘI NOVÉ OBČÁNKY 

ČARODĚJNÁ NOC V JANKOVICÍCH

Tři děvčata a jeden chlapec – to je 
statistika nově narozených dětí v naší 
obci v uplynulém roce. 

Tradiční přivítání proběhlo v zase-
dací místnosti obecního úřadu v neděli 
2. dubna 2023, ve dvou skupinách, vždy 
po dvou dětech podle data narození. 
Program byl zahájen vystoupením dětí 

z mateřské školy v Dobroticích, z nichž 
všechny byly místní, což umocnilo ro-
dinnou atmosféru slavnosti. 

Dále následovalo představení ro-
dičů a vítaných dětí. Po slavnostním 
projevu starosty obce, zpečetili rodiče 
narození svých dětí podpisy do pamětí 
knihy. Poté obdrželi gratulace, mamin-

ky kytičky a pro děti několik drobných 
dárků na památku. Závěr pak patřil 
slavnostnímu přípitku na zdraví všech 
zúčastněných, především pak našich 
nových občánků. 

Narozené děti: Lota Hynčicová, 
Malvína Křížková, Mikuláš Sedmák, Ema 
Podrázská                    Pavla Tkadlečková

Tak jako v jiných obcích a městech, 
se i u nás v Jankovicích těší v posledních 
letech velké oblibě tradice pálení čaro-
dějnic. Děje se tak v předvečer magic-
ké Filipojakubské noci z 30. dubna na  
1. května. 

Tento lidový zvyk, spojený s pále-
ním ohňů a množstvím rituálů, oslavuje 

začátek teplejšího období v roce. Oheň 
jako symbol energie, života a slunce má 
sílu ochránit a očistit. Již od středověku 
lidé věřili, že existují dny, kdy mají zlé 
síly větší moc než jindy. A aby vypudili 
zlé čarodějnice slétávající se o Filipoja-
kubské noci na kopcích nad vesnicemi, 
začali zapalovat ohně. 

Zlé síly jsme snad úspěšně vypudili 
i u nás v Jankovicích. Pro děti v kostý-
mech i bez kostýmů byly připravené 
čarodějnické hry a úkoly, kdy využily 
svoji mrštnost, rychlost, kreativitu nebo 
trpělivost. Pánové zas zapojily svaly  
a po opracování dlouhého kmenu máj-
ky ji postavili na místo, kde bude necelý 
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měsíc zdobit místní hřiště. V průběhu 
večera se pak opekly špekáčky a symbo-
licky na hranici upálila čarodějnice, do 

jejíž výroby se zapojily přítomné děti. 
Na závěr nemohl chybět ani tanec, 

který umocnil již tak skvělou náladu a 

radost ze společně stráveného času se 
svými přáteli a sousedy.

Pavla Tkadlečková

OKRSKOVÁ SOUTĚŽ V POŽÁRNÍM SPORTU - TENTOKRÁT V JANKOVICÍCH
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Za krásného slunečného počasí 
proběhla v sobotu 20. května okrsková 
soutěž. Do naší obce se tak po pěti le-
tech sjely všechny sbory okrsku Slavkov, 
aby změřily své síly v požárního sportu.

Po slavnostním nástupu se jednot-
livá družstva pustila do plnění úkolů. 
Na programu byly překážky, následoval 
požární útok a poté pořadová příprava.

Po velmi dlouhé době se nám poda-
řilo sestavit družstvo žen, bohužel jako 

jediným v celém okrsku. V kategorii mužů 
mezi sebou soutěžila čtyři družstva, druž-
stvo z Chomýže tentokrát chybělo.

Družstvo žen předvedlo výborný vý-
kon nejen na překážkách, ale i v požárním 
útoku. V domácím družstvu mužů došlo 
bohužel během překonávání překážek 
ke zranění jednoho člena týmu, takže 
požární útok proběhl ve smíšené formě.

Vítězství a pohár za první místo 
patřilo družstvu Brusné, druhé místo 

obsadilo družstvo ze Slavkova, třetí sko-
čili soutěžící z Rusavy a naše družstvo 
mužů obsadilo poslední místo.

Svoje dovednosti předvedla i dvě 
družstva mladých hasičů z Rusavy. Bylo 
vidět, že mladým hasičům nechybí zá-
pal do požárního sportu a zasloužený 
potlesk za skvěle zvládnutý požární 
útok jim byl bezpochyby nejen odmě-
nou, ale i motivací do další činnosti.

Ivana Janošová

DO POHÁDKOVÉHO LESA SE ŠLO ZA KRÁSNÉHO POČASÍ 
Z  pohádky do pohádky se pro-

šly děti 21. května. Do pohádkového 
světa dětem umožnil nahlédnout les 
plný pohádkových bytostí. Setkaly se 
s  Červenou Karkulkou a vlkem, Rum-
cajsem, Mankou a Cipískem, Makovou 

panenkou a Emanuelem anebo s králíky 
z klobouku, Bobem a Bobkem. Nechy-
bělo ani navštívení šmoulí vesničky. 
V  Hájičku byl připraven doprovodný 
program v  podobě skákacího hradu, 
vláčku Pacifiku a opékání špekáčků. 

Po zbytek tohoto květnového nedělní-
ho dne se naší vesničkou linula dětská 
radost a smích, což dodalo správnou 
pohádkovou atmosféru.

Pavlína Stoklásková
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PRVNÍ TURNAJOVÉ VÍTĚZSTVÍ V SINGLU PRO PETRA HOFFMANA

VELIKONOČNÍ PONDĚLÍ ROKU 1958

Měsíc červen patřil v naší obci kaž-
doročnímu tenisovému turnaji O pohár 
starosty obce. V  letošním roce se ho 
zúčastnilo méně hráčů než v předešlých 
ročnících, o to kvalitnější a vyrovnanější 
zápasy však divákům nabídnul. Celkem 
se odehrálo 61 zápasů v  kategoriích 
dvouhry muži, čtyřhry muži a čtyřhry 
místních pánů. 

O vítězství ve čtyřhře bojovalo 12 
dvojic. Tou nejlepší se stala holešovská 
dvojice Petr Hasala a Karel Posolda, 
která ve finálové bitvě vyhrála nad An-
tonínem Vybíralem a Janem Zimáčkem 
ve třech setech 6-4, 2-6 a 6-1.

Letošním vítězem ve dvouhře se 
stal Petr Hoffman, který prošel celým 
turnajem bez ztráty jediného setu. Dru-
hého finalistu, Pavla Nedvídka, porazil 
po napínavém boji ve dvou těsných 
setech 7-6 a 7-5. Oba soupeři proti sobě 
stáli na turnaji již podruhé. První střet-
nutí proběhlo již v základní skupině, kde 
byl výsledek stejně těsný.  

Ačkoli je singlové vítězství pro Petra 
Hoffmana v celém turnaji premiérou, na 
finálové souboje je dobře zvyklý. V loň-
ském roce se dostal také až do finále, 
kde však musel za zdravotních důvodů 
skrečovat duel s Romanem Vašutem. V 
předešlých ročnících turnaje si zahrál 
několikrát i finále čtyřhry, z nichž napo-
sledy v roce 2021 s vítězným koncem. 

Kategorii místních pánů ovládli 
Rostislav Kraus s Petrem Vlasákem, kteří 

posbírali nejvíce výher z pěti přihláše-
ných dvojic. 

Na slavnostním vyhlášení vítězů pak 
byli odměněni nejenom ti nejlepší z do-
spělých kategorii, ale i nejmladší tenisté, 
kteří sice neměli svoji oficiální soutěž, 
ale v rámci tréninku využívali kurt vždy 
ve volných chvílích mezi zápasy. Jejich 
nadšení budiž příslibem, že nám v Jan-
kovicích roste nová tenisová generace. 

Pavla Tkadlečková

Podle tradice se má Velikonoční 
pondělí nést ve znamení pomlázky. Je 
to den jakéhosi uvolnění a veselí, den 
vzývající nový život. Už dávno, v  do-
bách předkřesťanských, se mrskání žen 
zelenými ratolestmi přičítal magický 
omlazující účinek. Pošlehání žen a dí-
vek čerstvými pruty třeba spletenými 
v tatar jim mělo přinést energii posilující 
životodárné mízy stromů a zajistit tak 
zdraví, sílu a svěžest. Odměna za tuto 

proceduru pak jejich vykonavatele – 
muže zpravidla neminula, ať už byla 
v jakékoliv formě. 

Také ti starší na tento čas své mla-
dosti rádi vzpomínají. V  jedné takové 
skupince se na Velikonoční pondělí 
roku 1958 sešli (zleva) Josef Ševčík, Jan 
Pospíšil, Ladislav Mrázek, Jaroslav Po-
spíšil a Josef Sedlařík. Z této zažloutlé 
fotografie je jasně patrné, že v té době 
mladí muži chodili v chladném počasí 

ve vlněných kabátech. Kdoví proč si 
tehdy neupletli tatary a na pomlázku 
se vydali jen s proutky v rukou. Někteří 
z nich mají na hlavě čepici, pověstnou 
rádionku, nad níž by se mnozí dnešní 
mladí lidé spíše pousmáli. V oněch ča-
sech to ale byla běžná pokrývka hlavy, 
i když chránila jen temeno a nesahala 
pod uši. Všimněte si i pevných bot, které 
se dobře hodily do často rozbahněných 
vesnických cest. 
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Jak je vidět, mladíci s  sebou ne-
nesli žádné tašky nebo košíky, kam by 
bylo možné uložit vykoledovaná vejce 
nebo jinou odměnu. Nebylo to třeba, 
protože tito hoši dostávali v  dobách 
své počínající dospělosti jako výslužku 
hlavně kalíšek slivovice, která se našla 
v každé chalupě. A když dostali i něco 
k  zakousnutí, nenosili to domů, ale 
zkonzumovali na místě. Hlavním jejich 
cílem ale bylo navštívit a „omladit“ co 
nejvíce paní a dívek z  Jankovic, které 
byly jejich zájmem většinou potěšeny.

Tři z oněch tehdejších mladíků už 
nejsou mezi námi. Ať nám tato fotogra-
fie připomene, že zde byli a radovali se 
z prožitého dne.

Hana a Jaroslav Pospíšilovi

BALONY SVOBODY NAD JANKOVICEMI
V  50. letech, dobách nejtužšího 

komunistického režimu u nás, se lidé 
v Jankovicích dozvídali, jak se svobodný 
Západ dívá na Československo, různými 
způsoby. Z bavorského Mnichova k nim 
česky od roku 1951 promlouvala rozhla-
sová stanice Rádio Svobodná Evropa, 
z USA od válečného roku 1942 vysílal 
Hlas Ameriky.

V obci bylo v té době již dost roz-
hlasových přijímačů, a tak si jejich ma-
jitelé přes nepříznivé zásahy českoslo-
venských rušiček do signálu ladili po-
slech těchto stanic, které přinášely jiný 
pohled na socialistickou přítomnost. 
Z  nich se lidé například doslechli, že 
peněžní měna v roce 1953 znamenala 

ve skutečnosti státní bankrot a ožebra-
čení milionů občanů země. Byli také 
rozhlasovými relacemi varování před 
udavači Státní bezpečnosti, před který-
mi si mají dát pozor na otevřenost, aby 
se nedostali za své názory do vězení. 
Tím se udavači odhalili a bylo jim zne-
možněno škodlivě působit na slušné 
lidi. Někteří členové bezpečnostních 
sborů, kteří veřejně projevovali horlivé 
prorežimní postoje, se zase z rozhlasu 
dočkali výstrahy, aby svůj přístup k  li-
dem přehodnotili. Občané z  tohoto 
vysílání také získali přehled, ve které 
vsi se v té době založilo tzv. jednotné 
zemědělské družstvo a později se pro 
nezájem rolníků zase rozpadlo, který 
kněz byl státem odvolán pro odvážné 
pravdivé kázání, co se děje ve svobod-
ném světě a další potřebné informace, 

které se z  běžných československých 
rozhlasových pořadů nedozvěděli.

Občasným zpestřením té doby se 
stalo také vypouštění letáků z vodíkem 
plněných balonů, které přeletěly „že-
leznou oponu“ nad naše území a tady 
rozptýlily tisíce menších potištěných 
papírů. Letáky byly vypouštěny nad 
Československem ve třech vlnách v le-
tech 1951, 1953 a 1954. Například v roce 
1954 s  nimi balony přiletěly v  době 
klíčových událostí: 1. května na Svátek 
práce, 9. května na Den osvobození od 
nacistů, 16. května u příležitosti voleb, 
další v létě 1954 na výročí demonstrací 
kvůli měně v roce 1953 a v době konání 
sjezdu komunistické strany. Celkem 
bylo například v květnu 1954 nad Čes-
koslovensko shozeno na 20 milionů 
letáků. Některé balony se sice podařilo 
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sestřelit pohraničníkům v příhraničních 
oblastech poblíž státních hranic s teh-
dejší kapitalistickou Spolkovou repub-
likou Německo, hodně se jich ale dostá-
valo dál nad celé území Československa, 
přestože pokrytí nemohlo být logicky 
rovnoměrné. Občané byli úřady vyzý-
váni k odevzdávání oněch nežádoucích 
tiskovin, nejméně letáků bylo z celé re-
publiky odevzdáno v krajích Olomouc a 
tehdejší Gottwaldov, dnes Zlín.

Jeden z  jankovických pamětníků 
zažil přílet takového balonu nad obec 
jako školák. Balon s  nákladem klesl 

k  zemi do prostoru dnešní firmy NE-
OTA a zůstal tu ležet. Hoch se zvědavě 
vydal k místu spadu onoho zajímavého 
předmětu a našel kolem něj rozházené 
bankovky. Netušil, že jde o propagan-
distické připomenutí důsledků měnové 
reformy, tzv. hladové koruny, což byly 
kopie papírových korunových banko-
vek s textem připomínajícím okradení 
obyvatel. Takové peníze nebyly pocho-
pitelně platné, což ale hoch netušil, 
a s  nálezem dobromyslně zamířil do 
zdejšího obchůdku pana Hlinského 
v Souhradech. Ten nepochybně věděl, 

o co běží, bankovky převzal a dal za ně 
klukovi žvýkací pendrek. Následně pan 
Hlinský zašel za otcem onoho zákazní-
ka a příhodu mu laskavě popsal s tím, 
ať syna poučí. Dnes se nám to může 
zdát úsměvné, ale v té době hrozil za 
neodevzdání „nepřátelského“ papíru 
postih. K  tomu naštěstí v  Jankovicích 
nikdy nedošlo. Žádný z občanů, který by 
nález neodevzdal, nebyl nikým z obce 
udán úřadům, k tomu se ani příznivci 
nového režimu nikdy nesnížili.

Hana a Jaroslav Pospíšilovi

BĚŽECKÉ ZÁVODY LYSINSKÁ KRŮTA 28. 1. 2023

ČLENKY SDH NA HASIČSKÉ 
POUTI 29. 4. 2023

HASIČI NA OBECNÍ POUTI 
1. 7. 2023
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KÁCENÍ MÁJE 2. 6. 2023
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DĚTSKÁ STRÁNKA

 

U zrcadla z lesní rosy     

chlubila se jahoda: 

„Tvářičky mám k nakousnutí, 

kdopak se mi podobá?” 

Pozvala hned na slovíčko 

od studánky nezbedu – 

kosí kluk slup parádnici 

s chutí zrovna k obědu! 
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19

Přehled připravovaných akcí 
1. září 2023  Loučení s prázdninami, vláček Pacifik
9. září 2023  Jankovská traktoriáda, začátek ve 13.00 hodin u železňáku
27. října 2023  Lampiónový průvod, začátek v 18.00 hodin u bývalé školy
4. listopadu 2023  Chůvičky, představení Pohnutého divadla Loukov, začátek v 18.00 hodin
10. prosince 2023  Vánoční koncert s Moravskou Veselkou, začátek v 15.00 hodin

V době druhé světové války po 1. září 
1939 bylo občanům Protektorátu Čechy a 
Morava, kterými byli po 15. březnu 1939 
i obyvatelé Jankovic, nařízeno opatřit 
okna svých domů povinným zatemně-
ním. Záměrem bylo znesnadnit orientaci 
případným nepřátelským letadlům nad 
naším územím. Pro tento účel nabízeli 
obchodníci textilní i papírové rolety, nebo 
si lidé mohli po setmění zakrýt okna pře-
kližkovými nebo lepenkovými deskami. 
Účinnost těchto opatření kontrolovali pří-
slušníci protektorátního četnictva nebo 
policie, nesprávné zatemnění mohlo být 
pokutováno nebo dokonce vyšetřová-
no jako sabotáž a přísně postihováno. 
Později měly tuto kontrolu na starosti 
protiletecké hlídky povinně sestavené 
z místních dobrovolných hasičů. 

V Jankovicích tak nastala po setmění 
tma. Případné auto, které do vesnice za-
vítalo málokdy, muselo mít na reflektory 
namontovány kryty s úzkou štěrbinou.

Temnota v obci však měla jednu vel-
kou výhodu: nebylo příliš vidět, kdo cho-
dí po ulici a míří do domu č. p. 10 vdovy 
Františky Koláčkové. Tato statečná žena 
vlastnila rádio značky Philips a pouštěla 
k němu do domu místní občany, aby si 
mohli poslechnout rozhlasové vysílání 
zahraničních stanic. Protože šlo o jediné 
jankovické rádio, mužů žádostivých po-
slechu zpráv odlišných od německých 
propagandistických lží se zde shromaž-
ďovalo hodně. 

Oficiální vysílání rozhlasu v protekto-
rátu probíhalo jen za dne na čtyřech stani-
cích, z nichž pouze jedna vysílala v češtině 
a byla podrobena cenzuře. Zato večer 
bylo možné přes rušení naladit od půl 
sedmé české vysílání londýnské redakce 
BBC, které pokračovalo okolo 21. hodiny. 
Naladit se dala také stanice Hlas Ameriky 
z USA. Říkalo se, že lidé poslouchají rádio 

JANKOVICE V ČASECH ZATEMNĚNÍ

Kroměříž, každý však věděl, co to zna-
mená. České vysílání z Moskvy se už po 
vzniku protektorátu odmlčelo a obnovilo 
se teprve po napadení Sovětského svazu 
nacistickým Německem po červnu 1941, 
do té doby byli Němci a Sověti spojenci.

Nikdo si zpočátku nedělal těžkou 
hlavu z  toho, že v  protektorátu začalo 
hned 1. září 1939 platit v Berlíně vydané 
Nařízení Rady pro obranu Říše o mimo-
řádných opatřeních, sepsané na základě 
Hitlerova výnosu. To občanům přísně za-
kazovalo poslouchat zahraniční rozhla-
sové vysílače a zprávy z nich dále rozšiřo-
vat. Kdo byl přistižen při porušení těchto 
zákazů, mohl být potrestán káznicí nebo 
v  těžších případech tvrdším vězením, 
radiopřijímač mu byl zabaven. Rozšiřo-
vání zakázaných informací se trestalo 
podobně, ale mohlo končit i udělením 
trestu smrti. O proviněních rozhodovaly 
tzv. zvláštní soudy – Sondergerichty. 

Němci se tak snažili zabránit tzv. 
„šeptané propagandě“, která narušovala 
jejich monopol na nacistickou propagan-
du. Dokonce se původně zabývali myš-
lenkou lidem jejich rozhlasové přijímače 
zabavit, ale pak ji zavrhli, protože by tím 
znemožnili šíření vlastních zkreslených 
informací. V  březnu 1943 bylo vydáno 

nařízení říšského protektora v Čechách 
a na Moravě, podle kterého byli občané 
povinni odevzdat svá rádia, aby z  nich 
mohly být odstraněny části pro přijímání 
krátkých vln, a tím technicky znemož-
něno poslouchat cizí vysílání. Přesto se 
našli šikovní lidé, kteří i takto „ošetřený“ 
radiopřijímač dokázali opravit a zachovat 
tak jeho nejdůležitější funkci. To se stalo  
i v Jankovicích, kde poslech „nepřátelské-
ho“ vysílání pokračoval až do konce války.

Ačkoliv se nám dnes zdá, že riziko 
postihu bylo v  naší obci malé, přesto 
neslo toto jednání znaky hrdinství všech 
zúčastněných, nejvíce ale majitelky rá-
dia. O poslechu zakázaného vysílání 
v  Jankovicích věděl z  dospělých skoro 
každý. Stačil by jeden udavač, který by 
nahlásil každovečerní počínání četných 
jankovických obyvatel, a došlo by ke 
kontrole četníků a k následným trestům 
posluchačů. Byť se mohlo lidem zdát, 
že německé nařízení mělo okupované 
obyvatelstvo hlavně odstrašit, za umož-
nění poslechu nebo rozšiřování zpráv 
zakázaných zahraničních stanic byly za 
války v protektorátu popraveny desítky 
osob, násobně více jich bylo odsouzeno 
k mnohaletému vězení.

Hana a Jaroslav Pospíšilovi

V domě č. 10 se scházeli lidé k poslechu rádia
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SOUTĚŽÍME S NAŠÍ DĚDINOU

Opět vám přinášíme oblíbenou soutěž a křížovku. Vyplněné kupo-
ny vystřihněte a vložte do připravené schránky v prodejně potravin 
v budově bývalé školy nebo zašlete znění soutěžních otázek na 
e-mail: zpravodaj@jankovice.net nejpozději do 31. 10. 2023. Na 
nejbližším zasedání zastupitelstva obce vylosujeme tři ústřižky 
a autoři správných odpovědí získají poukázky na nákup zboží.
Správné odpovědi z minulého čísla:
Tajenka: Prusinovice
Fotografie: dům číslo 73, kde bydlí Ševelovi
Bylo odevzdáno a odesláno celkem 14 odpovědí, všechny byly 
správné a zařazené do slosování.
Výherci poukázek z čísla 2/2022
poukázky v hodnotě 150 Kč do místního obchodu: Adéla Sedla-
říková, Věra Ševčíková, poukázka v hodnotě 200 Kč do místního 
obchodu: Marie Kučerová
Aktuální soutěžní otázky:
Fotografie poznejte dům na fotografii 
Tajenka křížovky místo blízko Holešova  

SOUTĚŽNÍ  KUPON:

Dům na fotografii: ........................................................................

Tajenka křížovky: ..........................................................................

Jméno:  .............................................................................................

Proměny v čase…

Poznejte dům na fotografii  >>>

 ...v roce 2023Původní most přes Rusavu a nový most (1982)

pracovní skupina

sběrný kanál

úřad pro vybavování zásilek

oděv mnicha

přeměna

ženské jméno (21.2.)

mořský vánek


